



INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS

www.aija.org

Into the Bright Blue Yonder – Current Challenges in Ship and Aviation Financing

Dans le Grand Bleu – Défis Actuels dans le Financement Maritime et de l'Aviation

29 September - 1 October 2016
29 septembre - 1 octobre 2016

Oslo

NORWAY

With the support of / Avec le soutien de :



The Marshall Islands Registry
www.register-iri.com

simonsen
vogt w i g

Wiersholm

DABELSTEIN & PASSEHL
Hamburg Leer





AIJA IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. AIJA, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER-BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED IN BUILDING AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER-BUILDING LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD, BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN AIJA IS YOUR ASSOCIATION.

AIJA GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN AIJA, LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS, BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS, WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING AIJA YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF, AND DISCUSSIONS WITH, COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT "LECTURE" – WE "SHARE, LEARN AND BENEFIT".

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTEGRAL PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, AIJA IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.

Attending this event will grant you CLE/CPD credits in most jurisdictions.

Introduction

Asset financing has seen a resurgence in recent months and years and this seminar will explore current issues and challenges facing those involved in ship and aviation financing all over the world.

Highlights of the seminar will include:

- Overview and comparison of shipping and aviation financing
- Alternative financing structures
- Insolvencies and work outs
- Arrest and forced sale
- Reflagging and registration
- Panel discussion to discuss current challenges in shipping and aviation finance, involving commercial contacts

Fringed with an outstanding natural canvas of forest, hills and lakes Oslo also boasts a thriving café and bar culture, top-notch restaurants and a vibrant nightlife providing us with a thoroughly intoxicating venue in which to embrace the AIJA spirit and digest the scientific programme.

The OC has put together an attractive and high quality scientific program led by skilled and experienced speakers in one of the city's most popular venues. Situated on Youngstorvet, right in the middle of the city, the venue towers over the buzzing life of Oslo. Some of Oslo's main landmarks, such as Oslo S, Oslo Plaza, and Karl Johan, are all just a stone's throw way.

The OC looks forward to welcoming you to Oslo!



Introduction



Le financement d'actifs a connu une résurgence ces derniers mois et années et ce séminaire étudiera les questions et les défis auxquels sont confrontés ceux qui sont impliqués dans le financement maritime et de l'aviation partout dans le monde.

L'OC a mis en place un programme scientifique de qualité mené par des intervenants expérimentés et de talent. Les temps forts de ce séminaire seront les suivants :

- Présentation et comparaison du financement du transport maritime et de l'aviation;
- Structures alternatives de financement;
- Insolvabilité;
- Arrestation et vente forcée;
- Changement de pavillon et enregistrement;
- Panel de discussion sur les défis actuels dans le financement du transport maritime et de l'aviation impliquant des contacts commerciaux.

Bordée par une nature exceptionnelle composée de forêts, lacs et collines, Oslo dispose également d'une culture florissante, de cafés et bars, de restaurants haut de gamme et d'une vie nocturne animée. Le lieu de la conférence, très populaire, est situé sur Youngstorvet, dans le centre ville animé d'Oslo à proximité des principaux sites d'Oslo, somme Oslo S, Oslo Plaza et Karl Johan. Dans ces conditions, chacun pourra adhérer à l'esprit d'AIJA et gérer le programme scientifique !

L'OC a hâte de vous accueillir à Oslo!

L'AIJA EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. EN PROPOSANT UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET DE PLAIDOIRIE, L'AIJA ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

CURIeux DES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS DU DROIT INTERNATIONAL ? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL ? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI ? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES ANIMÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES AVEC VOUS ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIÈRES AVANCÉES EN DROIT DES AFFAIRES ? ALORS L'AIJA EST VOTRE ASSOCIATION.

L'AIJA OFFRE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE L'AIJA, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS AVIS ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DU MONDE ENTIER ET AMÉLIORENT LEURS APTITUDES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELS QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES POUR UN AVOCAT AU 21^e SIÈCLE. EN REJOIGNANT L'AIJA, VOUS BÉNÉFICIEZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE « DONNONS PAS DE LEÇONS » — NOUS « PARTAGEONS, NOUS APPRENONS ET NOUS EN TIRONS BÉNÉFICE ».

TOUT EN DÉFENDANT LES PRINCIPES QUI FONT PARTIE INTÉGRANTE DES PROFESSIONS JURIDIQUES PARTOUT LE MONDE, L'AIJA EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.

En participant
à cet événement,
vous bénéficierez
de crédits CLE/CPD
dans la plupart des
juridictions.





Program

Thursday 29 September 2016

18.00 Welcome cocktail at Oslo City Hall – dinner and drinks in groups

Friday 30 September 2016

08.00 Registration at Stratos

09.00 Opening speeches:

President of AIJA

President of the Transport Law Commission

Chair of the OC

09.30 Ship Finance

Sarah Wolf, Dabelstein & Passehl, Hamburg, Germany (*moderator*)

George Macheras, Watson, Farley, Williams, London, United Kingdom

- **Protective Ownership Structures for Financial Restructurings in the UK Shipping Market**

Christian Steen Eriksen, Kyllingstad Kleveland, Oslo, Norway

- **Restructuring in Ship Finance Projects with Focus on Creditor Protection in Norway**

Hauke Rittscher, Ehlermann Rindfleisch Gadow, Hamburg, Germany

- **Overview and Characteristics of the German Ship Finance Market**

Christian Reinert, Ince & Co., Hamburg, Germany

- **Common restructuring strategies in the German shipping market**

11.00 Coffee Break

11.30 Aviation Finance

Bethan Waters, Farrer & Co, London, United Kingdom (*moderator*)

Ingar Fuglevåg, Simonsen Vogt Wiig, Oslo, Norway

- **The Cape Town Convention and its Implementation in the Nordic Countries**

Tereza Cristina de Almeida Marins Gorito, Kincaid Mendes Vianna, Rio de Janeiro, Brasil

- **The Enforcement of Mortgage and Chattel Mortgage in Aviation Finance in Brazil**

Ellen Teresa Heyerdahl, Thommessen, Oslo, Norway

- **Secured Aircraft Financings in Norway**

Irena Gogl-Hassanin, Fellner Wratzfeld & Partner, Vienna, Austria

- **Property and Insolvency Law Issues in Aviation Finance Transactions in Austria**

13.00 Lunch

Sponsored by Simonsen Vogt Wiig

14.00 Registration and Reflagging

Marisa Hernandez, Isolais, Gibraltar (*moderator*)

Rob Cumbes, Gibraltar Maritime Administration, Gibraltar

- **Challenges Facing Flag State**

Nicolai Lunde, Torvald Klaveness, Oslo, Norway

- **Reflagging Drivers and Issues seen from the Owner's Perspective**

Gwen Edwards, Hogan Lovells International LLP, London England

- **Aircraft Registration**

Theo Xenakoudis, Marshall Islands Register, Marshall Islands

- **Ship Registration in the Marshall Islands**

15.30 Coffee Break

16.00-17.30 Panel Discussion – Current Challenges in Ship and Aviation Finance

Being creative when things go wrong.

Considerations, Strategies and Tactics for debtors & creditors facing difficult times.

F. Javier Zabala, Meana Green Maura & Co., Bilbao, Spain (*moderator*)

Kristine Hasle Øverby, Wiersholm, Oslo, Norway

Yiannis G. Timagenis, Timagenis Law Firm, Piraeus, Greece

Ylva Axelsen, Nordea Bank Norge ASA, Oslo, Norway

Dennis Højslet, LETT, Copenhagen, Denmark

20.00 Dinner at Grilleriet

Sponsored by the Marshall Islands Register

Saturday 1 October 2016

09.30 Ship Arrest

Christian Bjørtuft Ellingsen, Simonsen Vogt Wiig, Oslo, Norway (*moderator*)

Robert Hoepel, AKD, Rotterdam, Netherlands

- **Ship Arrest in the EU – The New Brussels I Regulation**

Joy Thattil, Callidus Legal, Mumbai, India

- **Ship Arrest in India**

Harald Søndergaard, Hafnia Law Firm, Copenhagen, Denmark

- **O.W. Bunker**

11.00 Coffee Break

11.30 Securities, Insolvencies, Enforcement, Forced Sales and Arrest

Anna Spijker, AKD, Rotterdam, The Netherlands (*moderator*)

Erlend Lous, Simonsen Vogt Wiig, Oslo, Norway

- **Restructuring, Insolvency and Work-Outs**

Tor Herdlevær, Selmer, Oslo, Norway

- **Restructuring, work-outs and pre-pack insolvencies**

Vaiva Masidlauskiene, SORAINEN, Vilnius, Lithuania

- **International Insolvencies and Forced Sale of Vessels**

Edmund Sweetman, Meana Green Maura & Co, Barcelona, Spain

- **Forced sale under the new Spanish Navigation Act**

13.00 Lunch

Sponsored by Wiersholm

14.30 Optional afternoon social program

at the Norwegian Maritime Museum

20.30 Optional dinner



Programme

Jeudi 29 septembre 2016

18 h 00 Cocktail de bienvenue à la mairie d'Oslo – dîner en groupes

Vendredi 30 septembre 2016

8 h 00 Inscription à Stratos

9 h 00 Discours d'ouverture :

Président de l'AIJA

Président de la Commission Droit des transports

Président de l'OC

9 h 30 Financements maritimes

Sarah Wolf, Dabelstein & Passehl, Hambourg, Allemagne (*modérateur*)

George Macheras, Watson, Farley, Williams, Londres, Royaume-Uni

- Structures de propriété protectrices pour restructurations financières sur le marché des transports maritimes du Royaume-Uni

Christian Steen Eriksen, Kyllingstad Kleveland, Oslo, Norvège

- Restructuration dans le cadre de projets de financement maritime, plus particulièrement la protection des créanciers en Norvège

Hauke Rittscher, Ehlermann Rindfleisch Gadow, Hambourg, Allemagne

- Tour d'horizon et caractéristiques du marché allemand des financements maritimes

Christian Reinert, Ince & Co., Hamburg, Allemagne

- Stratégies de restructuration commune sur le marché allemand du transport maritime

11 h 00 Pause-café

11 h 30 Financements aéronautiques

Bethan Waters, Farrer & Co, Londres, Royaume-Uni (*modérateur*)

Ingar Fuglevåg, Simonsen Vogt Wiig, Oslo, Norvège

- La Convention du Cap et son application dans les pays nordiques

Tereza Cristina de Almeida Marins Gorito, Kincaid Mendes Vianna, Rio de Janeiro, Brésil

- La mise en œuvre des hypothèques et hypothèques mobilières dans les financements aéronautiques au Brésil

Ellen Teresa Heyerdahl, Thommessen, Oslo, Norvège

- Financements aéronautiques garantis en Norvège

Irena Gogl-Hassanin, Fellner Wratzfeld & Partner, Vienne, Autriche

- Questions de droit de la propriété et de l'insolvabilité dans les transactions de financement aéronautique en Autriche

13 h 00 Déjeuner

Sponsorisé par Simonsen Vogt Wiig

14 h 00 Immatriculation et changement de pavillon

Marisa Hernandez, Isolas, Gibraltar (*modérateur*)

Rob Cumbes, Gibraltar Maritime Administration, Gibraltar

- Les défis pour l'État du pavillon

Nicolai Lunde, Torvald Klaveness, Oslo, Norvège

- Moteurs et enjeux du changement de pavillon vus sous l'angle de l'armateur

Gwen Edwards, Hogan Lovells International LLP, Londres, Royaume-Uni

- Immatriculation des avions

Theo Xenakoudis, Marshall Islands Register, Îles Marshall

- Immatriculation des navires dans les Îles Marshall

15 h 30 Pause-café

16 h 00- Conférence-débat – Les défis actuels en matière de financements maritimes et aéronautiques

La créativité au secours des difficultés.

Considérations, stratégies et tactiques pour les débiteurs et créanciers confrontés à des temps difficiles.

F. Javier Zabala, Meana Green Maura & Co., Bilbao, Espagne (*modérateur*)

Kristine Hasle Øverby, Wiersholm, Oslo, Norvège

Yiannis G. Timagenis, Timagenis Law Firm, Le Pirée, Grèce

Ylva Axelsen, Nordea Bank Norge ASA, Oslo, Norvège

Dennis Højslet, LETT, Copenhague, Danemark

20 h 00 Dîner au restaurant Grilleriet

Sponsorisé par the Marshall Islands Register

Samedi 1 octobre 2016

9 h 30 Saisie de navire

Christian Bjørtuft Ellingsen, Simonsen Vogt Wiig, Oslo, Norvège (*modérateur*)

Robert Hoepel, AKD, Rotterdam, Pays-Bas

- Saisie de navire dans l'UE – Le nouveau règlement Bruxelles I

Joy Thattil, Callidus Legal, Bombay, Inde

- La saisie de navire en Inde

Harald Søndergaard, Hafnia Law Firm, Copenhague, Danemark

- O.W. Bunker

11 h 00 Pause-café

11 h 30 Garanties, insolvabilités, exécutions, ventes forcées et saisies

Anna Spijker, AKD, Rotterdam, Pays-Bas (*modérateur*)

Erlend Lous, Simonsen Vogt Wiig, Oslo, Norvège

- Restructuration, insolvabilité et rééchelonnement

Tor Herdlevær, Selmer, Oslo, Norvège

- Restructuration, rééchelonnements et insolvabilités « pre-pack »

Vaiva Masidlauskiene, SORAINEN, Vilnius, Lituanie

- Insolvabilités internationales et ventes forcées de navires

Edmund Sweetman, Meana Green Maura & Co, Barcelone, Espagne

- La vente forcée selon la nouvelle loi espagnole sur la navigation

13 h 00 Déjeuner

Sponsorisé par Wiersholm

14 h 30 Programme d'activités sociales pour l'après-midi au Musée maritime norvégien (facultatif)

20 h 30 Dîner (facultatif)





Practical information

Seminar Venue

Stratos Kultur & Event
Youngstorget 2B Oslo
www.stratos.as

Online Registration

To register, please visit the AIJA webpage of the event:
www.aija.org

Registration Fees

+ VAT if applicable	≤ 07.09.2016	> 07.09.2016
AIJA Member < 35	€ 370	€ 445
AIJA Member ≥ 35	€ 420	€ 495
Non AIJA Member < 35	€ 470	€ 545
Non AIJA Member ≥ 35	€ 520	€ 595
Speaker	€ 370	€ 445
In-house Counsel	€ 370	€ 445
Accompanying person	€ 150	€ 150

The registration fee includes attendance at the seminar, documentation, coffee breaks, lunch on Friday and Saturday, the Thursday welcome cocktail and the Friday dinner.

The accompanying persons' fee includes the welcome cocktail on Thursday and the Friday dinner.

Registration is considered binding immediately, but participation in the event is possible only after full payment of the registration fee.

AIJA will be pleased to provide a certificate of attendance which, subject to the exact CLE/CPD requirements, may be used to obtain the continuing legal education credits in various jurisdictions.

Accommodation

Not included in the registration fee and is at the participant's expense. We recommend the following hotel(s):

Clarion Collection Hotel Folketeateret

Storgata 21-23
Oslo
www.choice.no

Double room: 170 EUR (including breakfast, afternoon coffee and tea with pastries, light evening meal and Wifi). To book a room, please send an email to cc.folketeateret@choice.no with the booking code: AIJA Seminar.

Deadline: **August, 29**

Language

The seminar will be held in English.

Dress code

Business (working sessions) and smart casual (evening program).

AIJA offers scholarships to lawyers with limited financial possibilities. Please visit www.aija.org to find out more. Apply online and join this event!





Informations pratiques

Lieu du séminaire

Stratos Kultur & Event
Youngstorget 2B Oslo
www.stratos.as

Enregistrement en ligne

Pour s'inscrire, veuillez vous rendre sur le site de l'AIJA dédié à l'évènement : www.aija.org

Frais d'enregistrement

+ TVA si applicable	≤ 07.09.2016	> 07.09.2016
Membre AIJA < 35	370 €	445 €
Membre AIJA ≥ 35	420 €	495 €
Non-membre AIJA < 35	470 €	545 €
Non-membre AIJA ≥ 35	520 €	595 €
Intervenant	370 €	445 €
Juriste d'entreprise	370 €	445 €
Accompagnant	150 €	150 €

Les frais d'inscription comprennent la participation au séminaire, la documentation, les pauses-café, les déjeuners du vendredi et du samedi, le cocktail de bienvenue du jeudi et le dîner du vendredi.

Les frais d'inscription de l'accompagnant comprennent le cocktail de bienvenue du jeudi et le dîner du vendredi.

Votre inscription est enregistrée immédiatement, mais votre participation à l'évènement ne sera effective qu'une fois la totalité des frais d'inscription payée.

L'AIJA se fera un plaisir de vous fournir un certificat de participation, qui, en fonction des conditions exactes des CLE/CPD, pourra être utilisé comme document officiel pour obtenir des crédits de formation continue dans diverses juridictions.

Hébergement

L'hébergement n'est pas compris dans les frais d'inscription et est à la charge des participants. Nous recommandons l'hôtel suivant :

Clarion Collection Hotel Folketeateret

Storgata 21-23
Oslo
www.choice.no

Chambre double: 170 EUR (y compris le petit déjeuner, le café de l'après-midi et le thé avec des pâtisseries, repas léger le soir et Wifi). Pour réserver une chambre, veuillez envoyer un mail à cc.folketeateret@choice.no avec le code de réservation : Séminaire AIJA. Date limite : **29 Août**

Langue

Le séminaire se tiendra en anglais.

Tenue vestimentaire

Tenue professionnelle (séances de travail) et chic-décontracté (pour les soirées).



L'AIJA offre des bourses d'études pour les avocats dont les moyens financiers sont limités. Plus d'informations disponibles sur www.aija.org. Inscrivez-vous et rejoignez-nous!

Organizing Committee / Comité d'organisation

Niels Jørn FRIBORG
Hafnia Law Firm (Denmark)

Anita GERDIN
Simonsen Vogt Wiig (Norway)

Irena GOGL-HASSANIN
Fellner Wratzfeld & Partner (Vienna)

Marisa HERNANDEZ
Isolas (Gibraltar)

Niels SCHINDLER
DGE Partners (Geneva)

Bethan WATERS
Farrer & Co LLP (UK)

Sarah WOLF
Dabelstein & Pässehl (Germany)

F. Javier ZABALA
MGM & CO (Spain)

AIJA Commissions responsible for the scientific program / Commissions de l'AIJA en charge du programme scientifique :

Banking, Finance and Capital Markets Law, Transport Law / Droit bancaire, financier & boursier, Droit des transports



"Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law."

AIJA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.



i am aiJa

**INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS**

Non-Profit Association / Association sans but lucratif
Avenue de Tervueren 231 – 1150 Brussels/Bruxelles, Belgium/Belgique
T. +32 2 347 33 34 – e-mail : office@aija.org – www.aija.org